
رئيس جمه�ور با      ارز
مثب�ت  ه�دف 
جلوه دادن سياس�ت هاي اخير و اتخاذ بعضي 
تصميمات از روي اجبار، اس�كناس ارز بانك 
مركزي را تا پيش از اجراي سياست هاي اخير 

صفر اعلام كرد. 
به گزارش »فارس«، روحان��ي حين ارائه لايحه 
بودجه س��ال ۹۸ در مجلس نكاتي در خصوص 
مس��ائل اقتصادي مطرح كرد ك��ه يك مورد آن 
به مسئله بازار ارز مربوط مي شد. رئيس جمهور 
گفت: »چرا يك مرتبه در ماه هاي اوليه سال ۹۷ 
كش��ور و اقتصاد ما با التهاب مواجه شد. دليلش 
اين بود كه اولاً تحريم ها توانس��ت بر بازار ارز به 
طور عملي و رواني تأثير بگذارد. مردم ما ش��ايد 
همه ريزه كاري ه��ا را ندانند. م��ا در مقطعي در 
اوايل سال ۹۷ قرار گرفتيم كه ذخيره اسكناس 
ما تقريباً صفر بود، منظورم اسكناس ارزي است 
و آن التهاب ها در بازار به وجود آمد و دولت ناچار 

شد براي آرام كردن بازار تصميماتي ولو سخت و 
براي دولت با اولويت نه اول و دوم بلكه سوم اجرا 

كند تا بتواند كشور را از التهاب نجات دهد. «
اي��ن اظه��ارات در حال��ي مطرح مي ش��ود كه 
تصميم گي��ري براي كنت��رل نرخ ارز ب��ا تزريق 
گسترده نقدي ارز به بازار تصميمي نبود كه تنها 
در بانك مركزي اتخاذ شود، بلكه تصميم و اراده 

دولت پشت اين اقدام بود. 
بعد از اينكه دولت متوجه شد اين روش مديريت 
بازار ارز جوابگو نيس��ت، به سياس��ت ارز ۴۲۰۰ 
تومان روي آورد. پس از اعلام اين سياست عدم 
پذيرش نرخ بازار توسط دولت و بستن صرافي ها 
بانك مركزي ديگر نيازمن��د مداخله در بازار ارز 
نبود. نتيجه آنكه از همان آغاز س��ال ۹۷، ذخاير 
اسكناسي بانك مركزي رو به افزايش گذاشت و 
مي توان گفت اين رشد ذخاير اسكناسي تنها نفع 

سياست ارز ۴۲۰۰ توماني بود. 
بنابراين تغيير سياست ارزي از فروردين ماه عامل 

اصلي افزايش ذخاير اسكناسي بانك مركزي بود و 
با تغيير رئيس كل بانك مركزي، اين روند متوقف 
نشد و بانك مركزي در دوره جديد مديريت هم 
با وجودي كه بازار آزاد در شهريور و مهر ماه دچار 
التهاب شد از مداخله حجيم در بازار و ذوب كردن 

ذخاير پرهيز كرد. 
اع��لام صفر ب��ودن ذخاير اسكناس��ي توس��ط 
رئيس جمه��وري چن��د س��ؤال را ب��ه وج��ود 
مي آورد؛ اول اينكه مس��ئول صفر شدن ذخاير 
اسكناس ارز بانك مركزي كيست؟ آيا نمي توان 
س��هم بزرگ و مهم��ي براي دول��ت در كاهش 
ذخاير اسكناس ارز بانك مركزي و سياست هاي 
غلط در اين حوزه در نظ��ر گرفت؟ اگر اين گونه 
باشد، مي  توان گفت رئيس جمهوري تنها براي 
نش��ان دادن جنبه مثبتي از اقدامات ارزي، در 
مورد وضعيت منابع اسكناس ارز قبل از اعمال 

سياست جديد اغراق كرده است. 
صحبتي كه به مذاق بازار ه��م خوش نيامد و با 

اعلام »تقريباً صفر« بودن ذخاير اسكناس��ي در 
ابتداي س��ال، قيمت ارز در ب��ازار رو به افزايش 

گذاشت. 
اين جمله شبيه همان جمله اي بود كه روحاني 
در دوران مذاكرات هس��ته اي گف��ت: »خزانه را 
خالي تحويل گرفتيم. « علاوه بر اينكه اين جمله 
صددرصد خلاف واقع بود، حتي با فرض واقعيت 
چنين جمله اي، در آن ش��رايط، بيان آن كاملًا 

مخالف منافع ملي بود. 
شايد ذكر اين نكته خالي از لطف نباشد كه بعد از 
بحران ارزي سال ۷۴ مسئول ارزي دولت با وجود 
اينكه حداكثر موجودي ارز كشور ۵۰۰ ميليون 
دلار بود، اعلام كرد دولت ارز فراواني دارد و نيازي 
به ارز بخش خصوصي هم ندارد و تخصيص ارز را 
با روند نزولي قيمت انجام مي دهد. همين صحبت 
باعث شد بس��ياري از دارندگان ارز منابع ارزي 
خود را به بازار عرضه كنند و موج كاهش قيمت و 

خروج دلالان از بازار ارز آغاز شود. 

علامت اشتباهي كه دولت به بازار ارز داد

وزي�ر راه و شهرس�ازي گف�ت: تا پايان س�ال 
۹۰۰ ه�زار واح�د مس�كوني ش�امل   ،۹۹
۴۰۰ ه�زار واح�د جدي�د و تكمي�ل ۵۰۰ هزار 
واح�د مس�كن مه�ر عمليات�ي مي ش�ود. 
به گزارش »مهر«، محمد اس��لامي در نشس��ت 
بررسي مش��كلات مس��كن مهر پرديس به لزوم 
احداث ۲۰۰ هزار واحد مس��كوني جديد از سوي 
شركت عمران ش��هرهاي جديد افزود: همچنين 
اين ش��ركت بايد موضوع احداث شهرهاي جديد 
را نيز در دس��تور كار قرار دهد. م��ا در اول انقلاب 
ساخت ۶۰ شهر جديد را برنامه ريزي كرده بوديم. 
بايد ساخت ش��هرك هاي اقامتي در كنار تكميل 
مسكن مهر در دس��تور كار شهرهاي جديد باشد 
تا از دس��ت اندازي و تعرض به اراضي ارزش��مند 
دولتي در اطراف ش��هرها جلوگيري شود، ضمن 
اينكه با اين اقدامات، امكان خانه دار ش��دن اقشار 
محروم نيز فراهم مي شود. وزير راه و شهرسازي در 
پاسخ به اظهارات سيد فريد موسوي، عضو مجمع 
نمايندگان تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامشهر و 

پرديس در مجلس شوراي اسلامي مبني بر لزوم 
برخورد با پيمانكاران متخلف مسكن مهر پرديس 
گفت: بايد با پيمانكار طبق شرايط پيمان برخورد 
ش��ود و نيازي به برخورد خاص نيست. پيمانكار 
به دانش، تس��لط و اراده  كارفرما نگاه مي كند. اگر 
كارفرما قدرتمند باش��د، پيمانكار هم با قدرت به 
كار خود ادامه مي دهد. اسلامي با تأكيد بر اينكه 
موانع از س��ر راه شركت عمران ش��هرهاي جديد 
برداشته ش��ده و تيم مديريتي جديد در پرديس 
مستقر شده اس��ت كه با قدرت در حال انجام كار 
است، تصريح كرد: ش��هر پرديس به زودي به يك 
شهر فاخر تبديل مي ش��ود. اگرچه عرضه مسكن 
مهر پرديس و برنامه ريزي براي ساخت اين تعداد 
واحد مسكن مهر با آنچه در گذشته براي اين شهر 

برنامه ريزي شده بود، متفاوت است. 
وي درباره امضاي قرارداد شركت عمران شهر جديد 
پرديس با قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء)ص( براي 
احداث متروي اين شهر اظهار داشت: قرارداد مترو، 
قرارداد درستي است و بايد انجام شود. اگر متروي 

تهران � پرديس تكميل نش��ود، مش��كل بزرگي 
در آينده خواهيم داش��ت. وزير راه و شهرس��ازي 
همچنين در پاسخ به اظهارات فريد موسوي مبني 
بر لزوم افزايش مساحت ش��هر جديد پرديس در 
شوراي عالي شهرسازي و معماري گفت: نبايد در 
پرديس بارگذاري بيشتري داشته باشيم؛ چراكه 
ذخاير آبي اين شركت به ش��دت محدود است و 
سازمان محيط زيس��ت و وزارت نيرو با بارگذاري 
جديد در پرديس مخالفند. به نظر من فعاليت هاي 

اين شهر بايد با مقياس موجود دنبال شود. 
اسلامي در پايان بازديد خود از پروژه هاي مسكن 
مهر ش��هر جديد پرديس، در جمع خبرنگاران با 
تأكيد بر اينكه اس��اس بحث ما اين است كه بايد 
مسكن مهر تمام شود، افزود: شهر جديد پرديس 
يكي از ش��هرهاي اقماري تهران است كه قرار بود 
۵۰ هزار واحد در آن احداث ش��ود، اما پس از آغاز 
اجراي طرح مس��كن مهر، اين برنامه ريزي به ۸۲ 
هزار واحد علاوه بر ۵۰ هزار واحد قبلي ارتقا يافت. 
در حال حاضر اكوسيستم، مشكلات آب، همچنين 

بافت زمين اين منطقه س��بب ش��د تا با ركود در 
احداث واحدهاي مس��كوني مهر مواجه ش��ويم، 
البته در اين مدت كه به وزارت راه و شهرس��ازي 
آمده ام، مشكلات را پيگيري كرده ام و سه اقدام را 
در سه هفته اوليه انجام داده ايم؛ اولين اقدام تقويت 
مديريتي شركت عمران ش��هر جديد پرديس با 

رويكرد جديد در اين شهر بود. 
وي ادامه داد: در اقدامات بعدي به سراغ حل و فصل 
مشكلات پيمانكاران با شركت عمران شهر جديد 
پرديس رفتيم و قرار شد تا ۳۳ هزار و ۲۰۰ واحد 
مس��كن مهر كوزو به عنوان بزرگ ترين پيمانكار 
شهر جديد پرديس كه چهار سال اجراي پروژه هاي 

آن متوقف شده بود، از سر گرفته شود. 
وزير راه و شهرس��ازي اف��زود: اقدام ديگ��ر ما در 
اين مدت امضاي ق��رارداد با قرارگاه س��ازندگي 
خاتم الانبياء)ص( براي تكميل تأسيسات زيربنايي، 
خيابان كش��ي، محوطه سازي، س��اخت مساجد، 
مدارس و ديگر تأسيس��ات روبنايي مس��كن مهر 

اين شهر بود.

وزير راه و شهرسازي وعده داد

تحويل ۹۰۰ هزار واحد مسكوني تا پايان ۹۹

    مسکن   کار

واكنش همتي به افزايش اخير قيمت ارز
ب�ه سوءاس�تفاده  اش�اره  ب�ا  مرك�زي  بان�ك  كل  رئي�س 
در  ارز  تقاض�اي  افزاي�ش  از  فرصت جوي�ان  برخ�ي 
اي�ن موض�وع واكن�ش نش�ان داد.  روزه�اي اخي�ر، ب�ه 
به گزارش »ايسنا«، عبدالناصر همتي در جديدترين پست اينستاگرامي 
خود با اشاره به افزايش قيمت ارز در روزهاي اخير گفت: همانگونه كه 
پيش بيني شده بود، در روزهاي اخير به دليل فرصت زماني باقيمانده 
از س��ال جاري ميلادي براي تسويه حس��اب بنگاه ها و تج��ار با طرف 
حس��اب هاي خارجي، تقاضاي واقعي ارز به طور طبيعي تا حد زيادي 
افزايش پيدا ك��رد. وي افزود: متأس��فانه اين بار ني��ز فرصت جويان و 
نوسان گيران با سوار شدن بر اين موج و با كمك گرفتن از جو رواني در 

فضاي مجازي، سبب افزايش كوتاه مدت نرخ ارز شدند. 
رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه براس��اس پيش بيني انجام شده، 
در اين مقطع نيز بان��ك مركزي با برنام��ه و تدبير، نياز تجار و س��اير 
متقاضيان ارز را تأمين كرد، اظهار كرد: با اقدامات لازم، ثبات را به بازار 
ارز برگردانديم و آن را در مس��ير تعادلي بر پايه بنيادهاي بازار و البته 
مديريت بانك مرك��زي قرار داديم. همتي يادآور ش��د: قبلًا نيز تأكيد 
كردم كه ذخاير اسكناس كشور در وضعيت بسيار مطلوبي بوده و تسلط 

و احاطه بانك مركزي پرقدرت تر از هميشه است. 
وي در پاس��خ به اظهار نگراني برخ��ي از صاحب نظ��ران در خصوص 
معضلات پيش انباش��ته نظام بانكي تصريح ك��رد: برنامه ها و اقدامات 
بانك مركزي در بخش ارزي همراستا با اقدامات اساسي ولي دقيق اين 
بانك در اصلاح و بازسازي نظام بانكي بوده و همچنان هر دو سياست با 

قوت ادامه خواهد يافت. 
........................................................................................................................

جزئيات طرح ضدكارگري»مزد توافقي« 
مناط�ق  كارگ�ران  دس�تمزد  حداق�ل  »ح�ذف  پيش�نهاد 
روس�تايي« كه توس�ط يك�ي از نماين�دگان در مجلس ش�وراي 
اس�لامي پيگيري مي ش�ود، تحت عنوان »بس�ته حمايتي براي 
اش�تغال در روس�تاها« در فضاي مج�ازي در حال ترويج اس�ت. 
به گزارش »مهر«، حاميان اين طرح ك��ه تحت عناويني چون »قانون 
حداقل دستمزد چندگانه«، »مزد توافقي« و »بسته حمايت از اشتغال 
روس��تايي« مطرح شده اس��ت، با اس��تناد به مقاوله نامه هاي سازمان 
بين الملل��ي كار)ILO( به دنب��ال قانوني و منطقي جل��وه دادن طرح 
ضدكارگري خود هس��تند در حال��ي كه جز حماي��ت صد درصدي از 

كارفرمايان اين مناطق و استثمار نيروي كار نتيجه اي ندارد. 
بر اساس ادله حاميان اين طرح، به استناد »راهنماي حداقل دستمزد 
سازمان جهاني كار«، شكاف ميان نيازهاي جامعه كارگري و اطمينان 
از شركت ها تجاري در سيس��تمي كه فقط يك حداقل دستمزد دارد، 
ممكن نخواهد بود. در همين زمينه   پيش از اي��ن، علي خدايي، عضو 
كارگري ش��وراي عالي، در واكنش به تهيه طرح »حذف حداقل مزد 
براي كارگران در مناطق روستايي« از سوي برخي نمايندگان گفت: در 
شرايطي كه كل جامعه كارگري و نمايندگان كارگري دغدغه معيشت 
دارند، طرح درخواس��ت حذف حداقل دس��تمزد در مناطق روستايي 
مطرح مي شود و عده اي از نمايندگان ملت به جاي حل مشكل معيشتي 

كارگران، اين گونه طرح ها را كليد مي زنند كه جاي تأسف دارد. 
وي با بيان اينكه متولي و باني اين طرح مؤسس��ه اي در اصفهان است 
كه اطلاعات موثق در رابطه با آن داريم، افزود: متأسفانه اين مؤسسه با 
سوء استفاده از عنوان خيريه و ائمه صرفاً براي منافع شخصي گروه خود 
به دنبال حذف حداقل دستمزد در روستاها است؛ ضمن اينكه در حال 
حاضر نيز اين مؤسسه تخلف مي كند و با پرداخت مزدهاي۳۰۰ تا ۴۰۰ 

هزار توماني به زنان سرپرست خانوار، نيروي كار را استثمار مي كند. 
اين عضو كارگري شوراي عالي كار با انتقاد از سوء استفاده و تفسيرهاي 
نادرست از مقاوله نامه هاي سازمان بين المللي كار مبني بر »تعيين مزد 
متفاوت در مناطق مختلف« تأكيد كرد: برخ��ي آقايان به مقاوله هاي 
سازمان بين المللي كار در خصوص »مزد متفاوت و چندگانه در مناطق 
مختلف« استناد مي كنند و وزن »بين المللي« به طرح خود مي دهند در 
حالي كه بر اساس همين مقاوله نامه ها مزد متفاوت براي روستاها بايد 

به گونه اي باشد كه »حداقل هاي زندگي« را پوشش دهد. 
در عين حال حاتم ش��اكرمي، معاون روابط كار وزير كار و دبير شوراي 
عالي كار به عنوان يك��ي از اعضاي دولتي اين ش��ورا در اين خصوص 
گفته است: برخي افراد حذف حداقل هاي حقوق كارگران روستايي را 
مطرح مي كنند كه اين مسئله با قانون مغايرت دارد و ما نمي توانيم اجازه 

دهيم حداقل ها از زندگي كارگران حذف شود. 
با اين حال در شرايطي كه شركاي اجتماعي از جمله نماينده كارگران 
در شوراي عالي كار و يكي از نمايندگان دولت در اين شورا با اين طرح 

مخالفت دارند، طرح آن توجيهي نخواهد داشت. 
........................................................................................................................

اوپك جديدي در كار نيست
وزير ان�رژي روس�يه اظه�ار ك�رد ك�ه اوپ�ك و توليدكنندگان 
غيراوپك به دلي�ل وج�ود واهمه از تحري�م امريكا، بعيد اس�ت 
س�ازمان مش�ترك رس�مي براي مديريت بازار نفت ايجاد كنند. 
به گزارش رويترز، الكس��اندر نواك گفت: به دليل بوروكراسي اضافي 
و ريسك قرار گرفتن در معرض قانون پيش��نهادي امريكا كه اوپك و 
متحدانش را با شكايت هاي ضد انحصارطلبي تحت پيگرد قرار خواهد 
داد، بعيد اس��ت توليدكنندگان اوپك و غيراوپك س��ازمان مشترك 

رسمي ايجاد كنند. 
اگرچه روسيه و اوپك در گذشته از ايده رسمي كردن همكاري شان در 
بازار نفت با تشكيل نوعي سازمان حمايت كرده بودند، اما نواك گفت كه 

اين ايده اكنون كنار گذاشته شده است. 
وي به خبرنگاران گفت: اين تفاهم نظر وجود دارد كه چنين سازماني 
تشكيل نشود، زيرا مس��تلزم طي مراحل اداري بيشتر شامل فاينانس 
است. تنها روسيه نيست كه نگران تصويب شدن قانون معروف به نوپك 
از سوي امريكا است. اين قانون راه را براي شكايت هاي ضدانحصارطلبي 

در امريكا عليه اوپك و شركت هاي نفت ملي هموار مي كند. 
به گفته تحليلگران، قانون نوپك اخيراً مايه نگراني عمده اعضاي اوپك 
بوده  است. اشكالي از قانون ضدانحصارطلبي عليه اوپك در دوران رؤساي 
جمهوري قبلي امريكا شامل جورج دبليو بوش و باراك اوباما مورد بحث 
قرار گرفتند، اما هر دو رئيس جمهور تهديد كردند چنين قانوني را وتو 
خواهند كرد. دونالد ترامپ، رئيس جمهور فعلي امريكا در يك س��ال 

گذشته منتقد آشكار سياست مديريت بازار اوپك بوده است. 
وزير انرژي روس��يه اظهار كرد: تصور مي كنم كش��ورهاي غيراوپك با 
تشكيل چنين سازماني موافقت نخواهند كرد، زيرا نمي خواهند هدف 

تحريم قرار بگيرند. 
با اين حال نواك ادامه همكاري روسيه با اوپك و عربستان سعودي را 
مورد تأكيد قرار داد و گفت: اين همكاري حتي بدون يك سازمان يا نهاد 

رسمي به هر شكلي ادامه خواهد يافت.

88498433سرويس  اقتصادي۴
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عرضه و فروش نف�ت در بورس ب�ا تغييراتي 
ك�ه در عرض�ه س�وم در راه اس�ت، مح�ل 
بحث هاي ديگري ميان موافق�ان و مخالفان 
آن شده است كه مهم ترين محور آن، تسويه 
ريال�ي نف�ت عرض�ه شده اس�ت؛ موضوعي 
ك�ه دول�ت بزرگ تري�ن منتف�ع آن اس�ت. 
البته يكي از محورهاي مه��م ديگري كه موافقان 
و مخالفان روي آن بح��ث مي كنند، ظهور پديده 
ديگري ش��بيه به بابك زنجاني اس��ت. مخالفان 
معتقدند چون اطلاعات روشني درباره خريداران 
نفت وجود ندارد، برخي باندهاي قدرت و پشت پرده 
از اين موقعيت بهره خواهند ب��رد تا محموله ها را 
ببرند و پول نفت را باز نگردانند. در مقابل مدافعان 
هم مي گويند با عرضه نفت در بورس و ضابطه مند 
كردن حضور بخش خصوصي در فروش نفت، ديگر 
نمي توان در اتاق هاي تاريك دست به توافق هاي 
پنهاني زد و به صورت مخفيان��ه، نفت را به تعداد 
كمي از فعالان اين حوزه فروخت كه سبك كارشان 

شبيه سبك كار بابك زنجاني است. 
هر دو گروه روي زنجاني قفل كردند و مي كنند 
و هر يك اس��تدلال هاي خاص خود را دارند تا 
ثابت ش��ود، با وجود اختلاف��ات عميق درباره 
عرضه نفت در ب��ورس، هر دو گ��روه از ظهور 
زنجاني هاي جديد نگراني دارند و هر يك عرضه 
يا عدم عرضه نفت در بورس را تضمين كننده 

پرورش زنجاني ها مي دانند!
اما يكي از م��وارد ديگري كه اغل��ب »مخالفانِ 
سياسي« بورسي شدن نفت بر آن مانور مي دهند، 
تسويه ريالي محموله هاي نفتي است و به گونه اي 
درباره آن به مجادله مش��غول هستند كه گويي 
برخي جريان هاي قدرتمند سياس��ي و به زعم 
آنها، كاسبان تحريم روي تسويه ريالي محموله ها 
تأكيد دارند و توانس��تند بالاخره اين مجوز را از 

سران سه قوا دريافت كنند. 
تحليل هايي كه درب��اره اين مهم وج��ود دارد، 
عمدتاً نشئت گرفته از بي خبري محض مخالفان 
و سياسي كردن موضوع تس��ويه ريالي است؛ نه 
خبري از فشارهاي گروه هاي خارج از دولت است 
و نه كس��ي تيغي زير گلوي وزارت نفت گذاشته 

است كه بايد تسويه ريالي را بپذيرد. 
گرچه وزارت نفت در ابتداي موضوع مطرح شدن 
عرضه نفت در بورس توسط اسحاق جهانگيري، 
به صورت ضمني مخالفت خود را اعلام كرد، اما 
اين مقاومت در جلسات دولت شكسته و وزارت 
نفت مجبور ب��ه اجرايي كردن آن ش��د. در واقع 
اين خود دولت بود كه براي ايجاد كردن فضاي 
جديدي براي حضور بخش خصوصي در تجارت 
نفت به س��مت بورس حركت كرد و وزارت نفت 
نيز به عنوان بخش��ي از بدنه دول��ت، موظف به 

پياده سازي آن بود. 

   ريال يا دلار؟
در يكي از مهم ترين مواردي كه براي بورسي شدن 
نفت اختلافات نظر فراواني را به همراه داشت، نوع 
تسويه پول نفت بود. جالب است بدانيد وزارت نفت 
زماني كه طرح اصلي فروش نفت در بورس به جلسه 
سران سه قوا رفت، روي تسويه كامل و صد درصدي 
ريالي متمركز بود كه س��ران س��ه قوا با رد كردن 
درخواست وزارت نفت، تصميم گرفتند ۸۰ درصد 
پول نفت فروخته ش��ده به صورت ارزي محاسبه 
شود و تنها ۲۰ درصد آن ريالي باشد. طبيعتاً از اين 
تصميم ناراضي بود، اما مجبور به پذيرش آن شد. 
دو عرضه در مجموع به ميزان يك ميليون بشكه 
با اين »فرمان« صورت گرفت، اما براي عرضه سوم 
به ميزان ۳ ميليون بشكه، قرار شده است تسويه به 

صورت كاملًا ريالي صورت گيرد. 
اين خبر يك امتي��از ديگر ب��راي فعالان بخش 
خصوصي و خريداران نفت است؛ آنها بدون آنكه 
مشكلي براي انتقال پول به حساب هاي پر ريسك 
بانك مركزي يا شركت هاي دولتي و شبه دولتي 
داشته باشند، ريالِ محموله ها را پرداخت مي كنند 
و دلار را نزد خود نگه مي دارند. بايد به ياد داشته 
باشيم كه نرخ تسعير درآمدهاي نفتي نه ارز آزاد 
اس��ت و نه ارز نيمايي، بلكه دلار ۴۲۰۰ توماني 
است كه با ساز و كار جديد، دولت و وزارت نفت 
برنده تسويه ريالي هستند، زيرا مبناي محاسبه 

ارز محموله هاي نفتي، نرخ س��نا اس��ت. يعني 
وزارت نف��ت به جاي دريافت ري��الِ دلار ۴۲۰۰ 
توماني، ريالِ دلار 1۰ هزار توماني را به دس��ت 

مي آورد،  بدون آنكه به دردسري بيفتد. 
اين يك امتياز بزرگ براي وزارت نفت است؛ اين 
وزارتخانه اگ��ر دلار دريافت كند نمي تواند آن را 
در ب��ازار آزاد به فروش برس��اند، دلار را به بانك 
مركزي مي دهد و اين نهاد معادل ريالي بر حسب 
نرخ رس��مي دلار در بودجه را ب��ه آن پرداخت 
مي كند، اما با تسويه ريالي، وزارت نفت سهم خود 
از فروش نفت را ب��ا دلار 1۰ هزار توماني دريافت 
مي كند، يعني درآمد آن دو برابر مي ش��ود و اين 
دقيقاً همان نقطه  اي اس��ت كه مي توان به دليل 

اصرار وزارت نفت براي تسويه ريالي پي برد. 
   يك مثال ساده

براي درك بهت��ر به اين مثال توج��ه كنيد؛ فرض 
كنيد ۳ ميليون بشكه به بخش خصوصي فروخته 
شد، خريداران نفت ايران طبق قاعده مرسوم بايد 
پول محموله را به دلار به حس��اب معرفي شده از 
سوي بانك مركزي واريز كنند. اگر قيمت نفت را ۵۰ 
دلار در نظر بگيريم، يعني بايد 1۵۰ ميليون دلار 
به حساب بانك مركزي واريز شود. ۳۰ درصد اين 
مبلغ به صندوق توسعه ملي اختصاص پيدا مي كند 
و 1۴/۵ درصد هم به حس��اب هاي معرفي شده از 
سوي شركت ملي نفت. شركت نفت يا بايد اين سهم 
را به صورت ارزي مصرف كند يا اگر به ريال آن نياز 
داشته باشد، بايد آن را به بانك مركزي تحويل داده 
و معادل ريالي آن را به نرخ تسعير بودجه دريافت 
كند. يعني شركت ملي نفت از 1۵۰ ميليون دلار 
پ��ول محموله ۳ ميلي��ون بش��كه اي، صاحب ۲1 
ميليون و ۷۵۰ هزار دلار مي شود كه معادل ريالي 
آن ۹1 ميليارد تومان مي ش��ود در حالي كه طبق 
مجوزي كه براي تسويه ريالي دريافت كرده است، 
با فرض دلار 1۰ هزار توماني بيش از ۲1۷ ميليارد 

تومان دريافتي خواهد داشت. 
به بيان ساده تر، با تسويه ريالي پول نفت دولت و 
وزارت نفت به جاي دريافت ۴۴1 ميليارد تومان، 
بيش از ي��ك هزار ميليارد تومان درآمد كس��ب 
مي كنند پس طبيعي اس��ت كه دولت بيشتر از 
هر نهاد ديگري به دنب��ال افزايش صادرات نفت 
از طريق بورس باش��د، زيرا درآمدش با دور زدن 
زيركانه قانون تس��عير درآمدهاي نفتي، بيش از 

دو برابر افزايش مي يابد! 
با اين وجود، نگاه هاي سياس��ي ب��دون در نظر 
گرفتن اين امتياز بزرگ ب��راي دولت، همه چيز 
را فراموش مي كنند و طوري اين موضوع را نقد 
مي كنند كه گويي دولت تحت فش��ارها تسليم 
تسويه ريالي شده اس��ت. اگر انتقادي به تسويه 
ريالي وارد است، نوك پيكان انتقادات به سمت 
وزارت بايد گرفته شود و نه آنكه با هوچي گري، 

جريان سازي سوخته را دنبال كرد.

آدرس اشتباه مخالفان تسويه ريالي نفت در بورس

2 برابر شدن درآمد دولت با بورسي شدن نفت
با تسويه ريالي نفت، دولت بدون هيچ زحمتي مي تواند بخشي از درآمدهاي خود را به راحتي افزايش دهد

وحید  حاجی  پور
  گزارش   یک

 افزايش قيمت خودرو 
بدون توجه به مصوبات قانونی 

افزاي�ش قيم�ت خودروه�ا در حال�ي توس�ط خودروس�ازان 
آغ�از ش�ده ك�ه س�ازمان حماي�ت ب�دون هي�چ واكن�ش 
بازدارن�ده همچن�ان اع�لام مي كند ك�ه ب�راي افزاي�ش قيمت 
خودروه�اي پرتي�راژ مصوب�ه س�تاد تنظي�م ب�ازار لازم اس�ت. 
به گزارش »فارس«، بعد از اعلام قيمت  جديد چند محصول ايران خودرو، 
اين بار شركت خودروسازي سايپا اقدام به افزايش قيمت چهار محصول 
خود كرده است. بر اين اساس اين شركت خودروسازي طي بخشنامه ای 
قيمت پرايد 1۵1 )وانت پرايد( را از ۲۳ ميليون و ۴۰۰ هزار تومان به ۲۸ 
ميليون و ۹۰۰ هزار تومان رس��اند و قيمت چانگان را از ۷۵ ميليون به 
1۲۷ ميليون تومان افزايش داد. اين افزايش قيمت ها در حالي است كه 
شهرام ميرآخرلو، معاون بازرسي و رسيدگي به تخلفات سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليد كنندگان مي گويد افزايش قيمت خودرو توسط 
خودروس��ازان در مورد خودروهاي پرتيراژ مانند پرايد 1۵1 مورد تأييد 
سازمان حمايت نيست و گروه خودروسازي سايپا بايد نسبت به توقف 
فروش اين خودروها با قيمت هاي جديد اقدام كند تا اينكه مصوبه كميته 
خودرو و تنظيم بازار اعلام شود و اگر اين كميته در مورد قيمت گذاري اين 
خودرو به همين ادبياتي كه گروه سايپا رسيده، آن گاه گروه خودروسازي 
سايپا مي تواند به نسبت به تغيير قيمت بنابر شرايط جديد اقدام كند. اما 
حسن قره ئي، رئيس مركز مطالعات، برنامه ريزي استراتژيك و فناوري 
اطلاعات گروه سايپا مي گويد: افزايش قيمت ها قانوني بوده و اين خودروها 

مشمول قيمت گذاري نبوده است. 
پيش از اين هم گروه خودروس��ازي ايران خودرو به دنبال افزايش قيمت  
چند محصول خود در فروش تحويل فوري خود دقيقاً همين استدلال را 
داش��ت، به طوري كه خان كرمي،  معاون بازاريابي و فروش گروه صنعتي 
ايران خودرو اعلام كرد كه فروش تحويل فوري چهار محصول ايران خودرو 
مشمول قيمت گذاري نيست. شركت خودروس��ازي ايران خودرو هفته 
گذشته قيمت جديد پژو پارس ال ايكس اتوماتيك با ترمز ضد قفل و كيسه 
هواي راننده و سرنشين و ايموبيلايزر و يورو ۴ را ۷۶ ميليون و ۷۰۰ هزار 
تومان اعلام كرد. همچنين اين خودروساز قيمت پژو ۲۰۷دنده دستي با 
كيسه هواي راننده و سرنشين و رينگ فولادي و يور ۴ را ۷۰ ميليون تومان 
اعلام كرد. اين در حالي است كه اين خودرو ساز حدود سه هفته قبل هم در 
طرح فروش فوري خود قيمت هاي جديد براي چند محصول خود را اعلام 
كرد و بدين ترتيب در اين طرح قيمت پژو پارس اتوماتيك را از ۵۴ ميليون 
و ۸۰۰ هزار تومان به ۸۳ ميليون و رنو تندر ۹۰ پيكاپ را از ۳۹ ميليون و 
1۶۲ تومان به ۷۷ ميليون تومان و وانت آريسان دوگانه سوز را از ۳1 ميليون 
و ۸۶1 هزار تومان به ۳۶ ميليون تومان افزاي��ش داد و براي محصول ۳۰ 

اتوماتيك خود قيمت 1۴1 ميليون تومان را اعلام كرد. 
از اين افزايش قيمت ها كه هر روز توس��ط خودروس��ازي ها در حال 
وقوع اس��ت، مي توان نتيجه گرفت س��ير افزايش خودروها توس��ط 
خودروسازي ها بدون توقف آغاز شده، اما معلوم نيست آن كارگروهي 
كه وزارت صنعت و سازمان حمايت از آن صحبت مي كند، چه زماني 

قرار است نتايج خود را اعلام كند.

مقاومت  مجرمانه در برابر انتقال حساب هاي 
دولتي به بانك مركزي

با گذش��ت نزديك به ۲۰ ماه از دس��تور رئيس جمهوري براي انتقال 
حساب همه دستگاه هاي دولتي به بانك مركزي، اخيراً نماينده مردم 
تهران در مجلس عنوان داشت كه از ۵۰ هزار حساب بانكي دستگاه هاي 
دولتي تنها ۹هزار حساب نزد بانك مركزي ثبت شده است،  اين امر نشان 
از كندي كار و مقاومت تعدادي از مديران در برابر اجراي قانون دارد، از 
اين رو انتظار مي رود بالاترين مقام دستگاه در صورت كوتاهي در انتقال 

حساب ها نزد بانك مركزي به سرعت جرم انگاري شود. 
بر مبناي قانون برنامه پنجم توس��عه و از س��ال 1۳۹1 در مجموع ۲۴۰۰ 
حس��اب دولتي به بانك مركزي منتقل ش��ده بود. حجت الاسلام حسن 
روحاني رئيس جمهوري اواخر اسفندماه 1۳۹۵ به همه شركت هاي دولتي 
يك ماه فرصت داد كه همه حساب هاي خود در س��اير بانك ها را مسدود 
و همه را به بانك مركزي منتق��ل كنند؛ هدف از اي��ن كار مديريت بهتر 
منابع دولت و برنامه ريزي منسجم براي مصارف آن بود. طرح ملي انتقال 
حساب هاي دولتي به بانك مركزي يكي از طرح هايي است كه مي تواند گامي 
در جهت شفافيت ارزيابي شود، با اين حال حركت لاك پشتي اين طرح به 
شدت محل نگراني است و به نظر مي رسد دولت و به طور مشخص وزارت 
اقتصاد و بانك مركزي بايد براي اجراي اين طرح روز شمار تعيين كنند و در 
عين حال مجلس شوراي اسلامي مقاومت و تأخير در برابر انتقال حساب ها 
دستگاه ها به بانك مركزي را با هماهنگي با قوه قضائيه بايد جرم انگاري كند 

و بالاترين مقام مسئول در اين رابطه مسئول شناخته شود. 
از س��وي ديگر با توجه به اينكه دس��تور العمل بانك مركزي و شوراي 
پول و اعتب��ار به تمامي بانك ها و مؤسس��ات اعتباري غي��ر بانكي نيز 
ابلاغ شده اس��ت، اين دس��ت از نظام بانكي نيز بايد خدمات خود را به 
حساب دستگاه هاي دولتي به سرعت متوقف كنند، در غير اين صورت 
قانونگذار بايد هزينه و ريسكي را متوجه مسئولان اين دست از بانك ها 
كند؛ چراكه به گفته محمود صادقي نماين��ده مردم تهران در مجلس 
في الحال ۴1 هزار حساب بانكي دستگاه هاي دولتي نزد بانك مركزي 
به ثبت نرسيده است. همچنين انتظار مي رود از مجموعه هاي پژوهشي 
ذيل نظر سازمان برنامه و بودجه )مركزآينده پژوهي( و مجلس شوراي 
اسلامي )مركزپژوهش هاي مجلس( و همچنين وزارت اقتصاد و بانك 
مركزي در رابطه با انتقال حساب هاي دولتي به بانك مركزي گزارش و 

رصد پيوسته داشته باشند تا اين كار به سر انجام برسد. 
از منظر اقتصادي هم اگر بخواهيم به موض��وع نگاه كنيم، بي تعارف هم 
اكنون برخي از دس��تگاه ها با افتتاح حس��اب در برخي از بانك هاي غير 
دولتي امتيازهايي را در ياف��ت مي كنند كه هزينه ك��رد اين امتيازهاي 
گاهاً قابل ملاحظه اصلًا مشخص نيست و در عين حال در انتهاي كار نيز 
مي بينيم كه بانك ها سود علي الحسابي را تقديم حساب هاي سپرده گذاري 
بلندمدت مي كنند كه اين سود محقق نشده و موهوم است و عملًا حكم 
انتشار و خلق بدون پشتوانه پول را دارد كه با توجه به كاستن از ارزش پول 
ملي اين امر با توجه به تنوع و تعدد و كثرت حساب هاي دولتي يك اجحاف 
در حق مردم مي باشد، از اين رو بايد حساب هاي بانكي دستگاه هاي دولتي 
به سرعت مهار ش��ود و با توجه به هزينه هايي كه اين حساب ها گاهاً به 
ارزش پول و تش��ديد فاصله طبقاتي مي زند و در عين حال نيز مي تواند 
مصداق سوء استفاده از اموال دولتي و عمومي به ش��مار آيد و از قوانين 
جاري و ساري چون قانون تش��ديد مجازات مرتكبان اختلاس و ارتشا و 
كلاهبرداري مي توان در برابر كوتاهي كنندگان در امر انتقال حساب ها ي 

بانكي دستگاه ها به بانك مركزي بهره جست. 
هم اكنون بانك مركزي اطلاع كافي از تعداد حس��اب هاي سپرده اي 
واحدها نزد بانك ها نداش��ته و روش��ي ني��ز براي كنترل آنها توس��ط 
خزانه داري كل و بانك مركزي طراحي نش��ده بود.بنابراين اگر بانك 
گزارش��ي از نوع و ماهيت حس��اب هاي دولتي نزد خ��ود ارائه ندهد، 
بانك مركزي به جز بازرسي هاي حضوري، راهي براي پي بردن به اين 
حساب ها ندارد. ازاين رو به علت گستردگي دستگاه هاي دولتي و شعب 
بانك هاي دولتي و خصوصي در سراس��ر كشور، بخشي از حساب هاي 
دولتي به بانك مركزي گزارش نشده و بدين ترتيب اين بخش از وجوه 
بودجه عمومي دولت به عنوان س��پرده غيردولتي نزد بانك ها رسوب 

مي كند و بانك با اتكا به اين منابع، امكان خلق اعتبار مي يابد. 

هادی  غلامحسینی


